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„Este efort zadarnic sd critici 
. trivialul, căci el.vâ rămâne 

m(jreu la/el .. , 

(Goethe, 1749-1832) 

Vulgaritatea 
ca mod de ·viată 

' 
Mihai Mihăiţă 

Vulgaritatea este omniprezentă şi nediscrimina
torie, uniform reprezentată geografic, social, cul
tural, politic, rasial sau sexual, vulgaritatea are spi
rit democratic. Este o buruiană de mult globalizată, 
pe care nici nu ne mai propunem să o stârpim. 

Vulgaritatea n-a lipsit niciodată din viaţă, dar 
parcă niciodată n-a fost mai sfidător răspândită ca 
acum. Perioada de tranziţie pare a se acomoda bine 
cu vulgaritatea. ln tranziţie, vulgaritatea este la ea 
acasă. O aflăm peste tot instalată cu josnicia şi 
grosolănia caracteristică. Nu lipseşce,fireşte, nici 
din lumea afacerilor, unde se pare că domin/1 şi 
stăpâneşte, unde îmbogăţiţii rapid datorită unor 
"tunuri" bine ţintite se 111/ăiesc în maşini luxoase, 
se comportd trufaş, grosolan, dispreţuindu-i pe 
ceilalţi prin comportament totdeauna agresiv şi 
deşănţat. 

Descoperim vulgaritatea la tineri, la cei 
organizaţi fn bande sau numai în grupuri de cartier, 
care agreseaz/1 fetele şi femeile, îi jignesc pe cei 
blitrâni şi fură sub ameninţarea şişului. Acestor 
bande li se alătură infractorii profesionişti care 
domină şi stăpânesc totul în zona unde activeaz/1. 

Poliţia, chiar atunci când i se aduc la cunoştinţă 
astfel de comportliri ce viciază morala public:4, se 
face a nu auzi pur şi simplu, pentru că nu are 
miiloacele necesare pentru a interveni. 

ln ultimul timp, în presă, tema se bucură de o 
atenţie considerabilii, deşi, paradoxal, cu cât este 
mai tare criticată, cu atâtvulgarita(ea creşte, devine 
agresivă. Valul crescând al vulgarităţii inund/1 
străzile, casele şi sufletele, afişele, ziarele şi revis
tele, scenele de teatru şi micile ecrane. Vulgarita
tea este direct proporţională cu sărdcia şi mizeria 
din care nu mai 'ieşim, iar cu agitaţia electoralii 
intrăm şi mai mult. Nu se sufld o vorbd despre "vul
garitatea elitei". Se vorbeşte în schimb despre pe
nibila vulgaritate a "elitei politice". Exemplul cel 
mai elocvent din rândul parlamentarilor îl repre
zintd afişarea trivialii şi ofensativd în costum popu
lar bucovinean, în ciuda burţii dizgraţioase ce se 
revarsd. Adiiugându-şi personaje la fel costumate, 
s-a prezentat şi la ceremonia desfdşuratd la Preşe
dinţie. Acestui procedeu de penibilii reprezentare i 
s-a mai adliugat unul, acela când au fost convocaţi 
la Cotroceni pensionarii. /atd cd exist/1 oameni po
litici care nu s-au dat în ldturi nici de la astfel de 
manifestdri vulgare care s-au mai petrecut la noi şi 
de care credeam cu naivitate cd am sclipat pentru 
totdeauna. 

(Continuare fn pag. 3) 

Amânări păguboase 
Nimeni nu poate să pre

tindă ca deciziile dificile să 
fie adoptate fără o analiză 
serioasă, fără luarea în 
considerare a consecinţe
lor, a implicaţiilor multi~ 
ple, pe termen scurt, me
diu şi lung. Cwn nu avem 
intenţia de a prezenta o 
lecţie de management, 
vom intra direct în subiect, 
afirmând că este demnă de 
respect preocuparea actua
lului Executiv de a conferi 
hotărârilor pe care le a
doptă girul unor studii şi 
documentaţii consistente. 

Niciodată n-alh confundat 
operativitatea cu pripeala. 

Cu toate acestea. presta
ţia unor miniştri relevă că 
tactica amânării deciziilor 
dificile nu a fost părăsită 
nici după ce premierul I
sărescu a dorit să imprime 
mai multă rigoare activi
tăţii guvernamentale, 

Cum numai primul mi
nistru este independent, 
alţi membri ai Cabinetului 
promovează- cu încrânce
nare - politicile propriilor 
partide, mai ales că ne 
aflăm în plină campanie 

Perioada de tranziţie spre capitalism a adus în socie
tatea românească numeroase schimbări şi restructurări 
care au modificat esenţial cerinţele şi condiţiile de lucru 
în toate domeniile de acti vitale. Dintre acestea, indus
tria este poate domeniul cel mai afectat. Peisajul între
prinderilor industriale producătoare dar şi consumatoa
re de valori este complet schimbat atât ca structură in
ternă, cât şi ca legături relaţionale. 

Se contvrează în aceste zile strategia de dezvoltare a 
României pe termen lung. Guvernul, întreaga clasă pa
-litică de la putere ca şi din opoziţie consideră creşterea 
economică un obiectiv de mare importantă- Îşi închipu
ie oare cineva că acest obiectiv poate fi atins fără contri
buţia industriei? Şi se pot oare imagina o dezvoltare şi o 
creştere "sănătoasă" a industriei fără ingineri? Desigur, 
nu! în afara enunţării şi uneori chiar a promovării unor 
linii strategice generale - privatizare, reformare, restruc
turare, lichidare a "găurilor negre", creştere a IMM-uri
lor - nu s-a dat încă o definiţie exactă a dezvoltării 
"sănătoase" a industriei. Frecvent se arată ce nu trebuie 

electorală (mascată). A
0

şa 
se explică de ce un proces 
atât de important şi nece
sar cum este demonopoli
zarea utilităţilor publice 
trenează de câţiva ani 
buni. Deşi se programase 
de mai multe ori, în şedin
ţele de guvern, dezbaterea 
acestei -teme esenţiale, 
s-au găsit - de fiecare dată 
- suficiente pretexte pen
tru amânări succesive. Su
rogatul de demonopoliza
re preconizat a se realiza 
până la 30 iunie a.c., res
pectiv împărţirea unor 
companii naţionale pre
cum ROMGAZ şi CO
NEL în monopoluri sepa
rate, pe domeniile produc
ţiei şi distribuţiei, nu con
stituie paşi radicali, aşa 
cum se tot propovăduieş
te, în direcţia cea bună. Ce 
concurenţă poate exista în 
producţie, bunăoară, când 
tot o singură entitate eco
nomică desfăşoară ace,t 
tip de activitate? 

Lucrurile nu stau deloc 
bine nici în ceea ce priveş
te privatizarea marilor uni
tăţi industriale sau bloca
rea "canalelor" prin care se 
scurg pierderi şi arierate. 
După ce s-a văzut că aşa
numitele măsuri compen
satorii nu duc la diminua
rea datoriilor, blocajul fi
nanciar n-a mai reprezen
tat o preocupare majoră a 
ministerelor implicate. în 
definitiv, de ce săse renun
ţe la acest sistem de credi
tare fără dobândă, dar per
petuat pe spinarea contri
buabilului român? 

S-ar mai putea prezenta 
numeroase alte exemple 
de amânări, de tergi
versări. Efectele sunt, de 
regulă, dintre cele mai 
păguboase. în aceste situa
ţii nu este valabilă zicala 
"mai bine mai târziu decât 
niciodată". Mai târziu ar 
pu~a să însemne ... prea 
târziu. (T.B.) 

făcut, mai rar ce trebuie făcut şi numai uneori cum şi în 
ce domenii trebuie acţionat pentru o dezvoltare 
"sănătoasă" a industriei. Nu este cazul şi nici nu avem 
competenţa de a elabora această definiţie de mare im
portanţă, după părerea noastră. La întrebarea cum tre
buie să acţioneze inginerul pentru a contribui la dezvol
tarea sănătoasă a industriei, considerăm &ă etica ingine
rească şi respectarea sa riguroasă oferă câteva răspun
suri ce merită a fi considerate. 

Codul de etică inginerească reprezintă, ca şi decalo
gul pentru creştini, o colecţie de reguli de comporta
ment ingineresc care au fost validate de activ.itatea prac
tică de-a lungul anilor în orice situaţie. Aceste reguli 
diferă ca formulare, dar sunt identice în conţinut, .fie că 
au fost elaborate de AGIR, de IEEE sa11 de altă asociaţie 
inginerească. 

pag. 
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prof. dr. lng. Adelaida llatNscu, 
decan al Colegiului de etici al AGIR 

(Conlinuan fn pag. 3) 

Primul Congres Mondial 
al Inginerilor 

UE versus SIDEX Galaţi 
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Personalităti ale asociatiilor 
' ' generale ale inginerilor 

Scarlat 
1851 

S-a născut la Iaşi la 22 
septembrie _1851, într-o fa
milie de cărturari cu tradi-
ţii. 

Tatăl său, doctcirul Scar
lat Vâmav, a studiat medi
cina la Budapesta şi a scris 
în limba latină o cane de
spre starea sanitară a Mol
dovei. El a înfiinţat în anul 
1845 o publicaţie intitulată 
"Povăţuitorul sănătăţii şi 
economiei", care se adresa 
în special ţăranilor. Un fra
te al tatălui său a întemeiat 
la Paris o societate care mi
lita pentru unirea Principa
telor R9mâne. 

La Iaşi a învăţ~t primele 
litere la o şcoală primară 
care fui,cţiona pe lângă bi
serică. In familie a fost în
drumat spre ştiinţele exacte 
şi a primit o educaţie patrio
tică. Pentru o pregătire cât 
mai completă, părinţii l-au 
trimis la Paris, unde a urmat 
cursurile liceului şi apoi 
Şcoala Centrală de Ană şi 
Manufacturi, pe care a ab
solvit-o în anul 1875, obţi
nând titlul de inginer. 
După terminarea studiilor 

s-a întors la laşi, a fost nu
mit inginer la construcţia 
căii ferate Iaşi-Ungheni care 
făcea legătura cu Rusia şi 
care avea un iI\:lponant rol 
s1'ategic, în acele timpuri 
ale războiului pentru inde
pendenţă din 18 77. 
Tânărul inginer s-a con

fruntat cu multe greutăţi 
pentru a pune în exploatare 
această cale ferată, necesară 
pentru transponarea trupe
lor ruseşti şi a materialelor 
de război spre front. El a re
zolvat problema tehnică 
destul de complicată a trans
bordării vagoanelor ruseşti 
care circulau pe linii cu 
ecartament diferit de cele 
recent construite de el. 

Apreciat pentru munca 
depusă, a înaintat foarte re
pede în grad. În 1882 era 
inginer clasa a II-a şi în ace
laşi an a fost numit inginer 
proiectant pentru linia de 
cale ferată Bucureşti-Fe
teşti. În 1893 a fost din nou 
avansat la gradul de inginer 
clasa I. 

Societatea de Construcţii, 
o întreprindere paniculară, 
l-a angajat ca director şi sub 
conducerea lui, societatea a 
executat numeroase clădiri 
în Bucureşti , printre care şi 
Eforia Spitalelor situată pe 
Bulevardul Elisabeta, pe 
care o admirăm şi în pre
zent. Tot el a realizat şi pro
iectul de alimentare cu apă 
a oraşului Botoşani. 

Timp de un an (1900-
190 I ), cât a fost director 
general al Monopolului Sta
tului, a avut rezultate deo
sebite, dintre care cităm: a 
reuşjt să asigure funcţiona
rea fabricii de tutun din Iaşi; 
a încheiat un contract pen
tru aprovizionarea cu sare a 
Serbiei; a înfiinţat case de 
asigurări, pentru despăgubi
rea cultivatorilor de tutun în 
caz de distrugeri provocate 
de incendii, inundaţii şi 
grindină. 

Vârnav 
1918 

A fost deputat al Partidu-. 
lui Ţărănist (pe atunci con
siderat de stânga) şi a lup
tat pentru unele legi privi
toare la problemele tehnice. 

Ca prefect de Constanţa, 
în anii 1902 şi 1909, s-a 
ocupat de ridicarea morală 
şi culturală a populaţiei şi a 
luat o serie de măsuri teh
nice pentru construirea de 
diguri care să apere oraşul 
de inundaţii şi mal urile de 
eroziunea valurilor. 

El a colaborat cu Saligny 
şi cu alţi ingineri la con
strucţia Cazinoului din 
Constanţa, care şi acum este 
un simbol al oraşului. 

În judeţul Constanţa, din 
iniţiativa lui au fost con
struite 117 şcoli şi 42 de bi
serici. Pentru a atrage şi 
minorităţile în procesul de 
învăţământ, a introdus 
cursuri de limba turcă, 
greacă şi armeană. Faţă de 
aceste imponante realizări, 
numele lui Scarlat Vâmav 
rămâne legat de aponul său 
pentru ridicarea culturală şi 
socială a ţinuturilor dobro
gene. 

Ca om politic, a luat ati
tudine împotriva subven
ţionării de către stat a căi
lor ferate şi a pledat pentru 
închirierea docurilor către o 
societate particulară care le 
putea exploata mai eficient 
decât o regie de stat birocra
tică şi cu prea mulţi funcţio
nari. 

Profesorul inginer Gh. 
Duca, apreciind pregătirea, 
experienţa şi activitatea lui 
Scarlat Vâmav, îl solicită să 
predea cursuri la Şcoala de 
Constructori Desenatori şi 
apoi ca director la Şcoala 
Naţională de Poduri şi Şose
le, când el a trecut ca direc
tor general la CFR. Şi în 
acest important aşezământ 
de învăţământ superior, ca 
director, a avut o remarca
bilă activitate. A continuat 
clădirea şcolii, începută de 
predecesorul lui, a comple
tat dotările necesare cu la
boratoare şi ateliere, a îm
bogăţit biblioteca cu tratate 
de specialitate şi a introdus 
în program noi cursuri. 

A continuat tradiţia de 
strictă disciplipă introdusă 
de Gh. Duca. In acele tim
puri, studenţii politehni
cieni purtau uniformă şi el 
personal făcea inspecţii 
pentru a se asigura că este 
purtată cu demnitate. 

Din veniturile proprii şi 
prin burse îi ajuta pe elevii 

· săraci şi merituoşi. 
Prin legile care funoţio

nau în epocă, erau admişi în 
producţie absolvenţii uni
versităţilor tehnice din 
străinătate direct ca ingineri 
clasa I, iar cei care terminau 
Şcoala de Poduri şi Şosele 
din Bucureşti erau angajaţi 
ca elevi ingineri şi obţineau 
cu greutate gradaţiile supe
rioare. Considerând acest 
tratament ca o discriminare 
şi o umilinţă, fiindcă tinerii 
ingineri români pregătiţi în 
ţară dădeau dovadă de com
petenţă şi probitate profesi-

onală chiar mai bună decât 
cei cu studii în străinătate, 
pentru a şterge această ne
dreptate a făcut demersuri şi 
l-a convins pe Al. Marghi-

• loman, ministrul lucrărilor 
publice, să emită o lege prin 
care absolvenţii politehnicii 
·române să se bucure de ace
leaşi drepturi, iar cei prove
niţi de la universităţile străi
ne (Paris, Viena, Berlin sau 
Ziirich) să se prezinte în faţa 
unei comisii pentru a li se 
omologa diploma. Această 
nedreptate s-a reparat prin 
Decretul Regal nr. 3124 din 
15 noiembrie 1890. 

S-a stins din viaţă la 23 
octombrie 1918, regretat de 
toţi cei care l-au cunoscut 
îndeaproape. Despre vechea 
familie de moldoveni din 
care făcea parte, marele is
toric prof. Nicolae Iorga a 
ţinut o conferinţă publică la 
Academia Română şi a scris 
un necrolog pe care l-a pu
blicat în revista pe care o 
edita, "Neamul Românesc". 
Prof. ing. matematician Ion 
Ionescu a scris un articol 
omagial despre activitatea 
lui ca profesor, inginer şi 
om politic, unde printre al
tele mărturisea: "Scarlat 
Vâmav, prin calea dreaptă 
şi neşovăită a conştiinţei 
sale, nu a putut să aibă în 
viaţă exprimată toată recu
noştinţa la care îi dădeau 
dreptul munca şi conduita 
sa". 

Mihai O/teneanu 

* La 18 martie a.c. a 
avut loc la Montesson, 
lângă Paris, o manifestare 
comemorativă marcând 50 
de ani de la trecerea în ne
ftin ţă a lui Traian Vuia 
(1872 - 1950), inventator 
român, pionier al aviaţiei 
mondiale, constructor al 
primului avion din lume, 
brevetat în Franţa la 17 
august 1903, cu care la 18 
martie I 906 s-a ridicat de 
la sol, exclusiv prin forţa 
motorului propriu, pe 
câmpul de aviaţie de la 
Montesson. 

Manifestarea a fost or
ganizată de Primăria ora
şului Montesson, în cola-

TRAIAN VUIA -
come1norat în 

Franta 
borare cu Ministerul 
de Externe şi Ministe
rul Transporturilor din 
România şi Academia 
Română. 

Cu acest prilej, o
piaţă din Montesson a 
primit numele lui Tra-
ian Vuia, unde s-a 

dezvelit o placă comemo
rativă şi în sala festivă a 
primărieiafostdezvelitun 
bust reprezentându-l pe in
ventatorul român. La ex
poziţia co
memora
tivă au fost 
expuse 
avionul ori
ginal Vuia 
1 şi alte o
biecte teh
nice răma
se de la el, 
precum şi o 
colecţie fi
latelică cu 
tematică de 

' aviaţie. 
În scurte alocuţiuni au 

prezentat omul şi opera 
Frantois Bel, primarul 
oraşului şi alte persona
lităţi franceze şi dl secre
tar general al Academiei 
Române, academicianul 
Andrei Ţugulea. 
Franţa 1-a adoP,tat pe in

ginerul Traian Vuia, acor
dându-i cetăţenia fran
ceză. 

Mihai Olteneanu 

Balada magistrului din Brosteni 
. . ' 

Dedicată profesoruluiPanainte Mazilu cu ocazia împlinirii vârstei de 85 de ani 

S-a născut în primăvară 
Sus în Vrancea, la 

Broşteni, 
Un copil din cale-afară 
Din părinţi pur 

pământeni. 

... Câţiva anişori şi gata! 
Cu ghiozdanul atârnat 
Prâslea a plecat cu tata 
La Liceul-Internat,, 

Şi acolo, fără preget, 
Le-a spus fără echivoc 
Arătându-le un deget: 
Eu nu vreau decât un 

loc! 

Admira cu ochii-n rouă 
Pe colegii mai holtei 
Jucând volley-ul în 

nouă, 

Furând Pupăza din tei ... 

... Călă.tor pe drumul 
vieţii 

El creştea, sârguincios, 
Şi-acum Prâslea-al 

Dimineţii 
Era tânăr arătos. 

Ca student în Capitală 
A muncit fără relache 
Câştigând respect şi fală 
Pe scurt: Bursa 

Adamachi. 

... După '45: Programe 
Austere, cuţit-os; 
Toată lumea făcea 

foame -
Panai te făcea .. . <:;ross ! 

Prin '50: cadru didactic 

Şi, din nou, out of !ist: 
întreprinzător şi practic, 
Dar în rest. .. 

nonconformist! 

Unii plătiţi cu simbrie 
S-au "aliniat" seicias. 
Panaite zise: Mie 
Daţi-mi voie să zic pas! 

"Viaţa este ca o carte -
Comenta el, mucalit -
Toţi citim din ea o parte, 
Dar pricepem diferit!" 

Filozofic niciodată 
Nu a fost în rând cu ei 
Căci materia predată 
Era spirit cu scântei! 

... în această primăvară 
- Bilanţsuprapământean: 

O şcoală de top în ţară 
Şi destui.. . peste Ocean! 

Toţi bunicii în albume 
Îl arată la nepoţi 
Confesându-se anume: 
"Chiar de vrei sd-l uiţi, 

nu poţi!" 

Cunoscându-i anver
gura 

- Din Pacific pân-la 
Nistru -

l-au etalonat statura: 
"El , profesor? E 

Magistru!" 

,,,, cont. dr. lng. Mircea 
Ba/cu, 

UTCB, catedra de 
rezistenţa materialelor 

CIT IT O R I I AU CU V Â NT U L 

Adresându-se domnului 
dr. ing. Mihai Mihăiţă, 
preşedintele AGIR, 
domnul T-<1ke Makri din 
Atena, Grecia, scrie, între 
altele: 

" ... În articolul «Anul 
2000, Anul Eminescu» ai 
pus degetul pe rană şi, 

citindu-l, m-am gândit că 
nimic nu poate ajuta, nu 
poate «regenera», aşa cum 
spui, cât versurile lui 
Eminescu. 

A scris din inimă, a scris 
pentru întregul glob, a 
scris pentru poporul lui, a 

scris pentru toate 
timpurile. 

Din păcate, fac parte 
dintr-o generaţie care în 
ultimele clase de liceu era 
obligată să înveţe numai 
poezia «Împărat şi 
proletar» şi-mi amintesc şi 
acum cum se străduia 
profesorul Vasiliu să-i facă 
politizarea. 

Ce oameni au putut fi 
aceia care au dat aceste 
indicaţii şi au ştirbit 

ţineretului învăţăturile 

preţioase pentru viitorul 
României? _ 

Eu l-am citit, îl citesc 
şi-l voi citi pentru că 
versurile lui sunt un izvor 
nesecat de adevăruri cu 
care te confrunţi în viaţa 
de toate zilele şi învăţătură 
pentru cei ce înţeleg esenţa 
filozofiei lui. 

Întotdeauna când viaţa 
m-a pus în dilemă, 

versurile lui Eminescu au 
fost ca un far, arătându-mi 
drumul pe care să păşesc. 

De fapt a fost un far 
pentru întreaga mea 
generaţie, cu excepţia că 
unii, datorită intereselor 

personale, a11 închis ochii, 
s-au rătăcit şi au ajuns pe 
alte liman uri din care tu te 
străduieşti să-i aduci 
înapoi. 
Să sperăm că flacăra 

versurilor lui va străluci în 
sufletele tineretului şi că 
un «Luceafăr» îi va 
îndruma pe drumul · 
construirii unei societăţi 
scăpată de «descurcăreţii» 
care au făcut să dispară 
principii, patriotism şi 
mândrie de neam ... " 
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(Urmare din pag. J) 

În toate formulările· se 
arata ce trebuie şi ce nu tre
buie să facă un inginer în 
practicarea meseriei sale. 
Variantele diferitelor aso
ciaţii inginereşti diferă 
uneori, dar numai în mică 
măsură, în punctele referi
toare Ia· metodele de acţiu
ne (cum trebuie să facă). 

În acest sens codul de 
etică inginerească este o 
definiţie în I O puncte a ceea 
ce înseamnă o activitate in
ginerească "sănătoasă". 

Credem că respectarea 
acestui decalog ingineresc 
este obligatorie mai ales în 
perioada de tranziţie. 

Examinarea cu atenµe a 
regulilor de etică prevăzute 
în codul AGIR (ca şi în cele 
ale altor asociaţii) eviden
ţiază existenţa a două laturi 
ale acestora: 

- o latură de responsabi
litate, formulată explicit, ce 
urmăreşte ridicarea nivelu
lui calitativ al activităţilor 
inginereşti; 

- o Jatură de protecţie a 
prestigiului ingineresc şi de 
solidaritate de breaslă, care 
rezultă implicit din prevede
rile codului. 

Ambele aspecte sunt de 
mare actualitate şi ele tre
buie considerate în evalua
rea oricărei activităţi ingi
nereşti. 

În legătură cu primul as
pect menţionat, codul de 
etică prevede obligaţia de a 
accepta răspunderea deci
ziilor luate în activitatea in
ginerească, desfăşurată în 
folosul societăţii fără a dău
na siguranţei vieţii sociale, 
per$oanelor particulare sau 
mediului înconjurător. De
sigur că îndatoririle menţio
nate sunt valabile oricând, 
dar respectarea lor se impu
ne mai ales în această tran
ziţie. 

Marea industrie a anilor 
'70-'80 nu mai reprezintă 
astăzi "mândria" capacităţii 
de creaţie inginereşti ci este 
de regulă cotată ca o acumu
lare de "găuri negre" con-

sumatoare de valori, ce tre
buie reformată sau lichi
dată. În criticile agresive, 
justificate sub multe aspec
te, îndreptate împotriva "co
loşilor industriali", semen
ţionează rareori că în multe 
din sectoarele, secţiile sau 
atelierele acestor coloşi s-au 
format echipe de ingineri, 
care au activat cu un înalt 
profesionalism şi cu un pro
fund respect faţă de activi
tatea inginerească. Izbită de 
valurile perioadei de tranzi
ţie şi sub presiunea noilor 
tehnologii, fosta "mare" in
dustrie se prăbuşeşte sau se 
transformă. Nu se poate însă 
trece cu vederea că din 
aceasta s-au ridicat la supra
faţă unele unităţi de elită 
precum combinatul de pre
lucrare a aluminiului din 
Slatina sau Alcatel din Ti
mişoara, pentru a cita numai 
două exemple bine cunos
cute. Puternica infuzie de 
capital străin şi de forţă de 
creaţie inginerească tânără 
nu ar fi condus numai pe 
acestea la realizările tehno
logice de vârf şi la rentabi
litatea economică. Cine cu
noaşte sau vizitează numai 
aceste uzine constată că aici 
responsabilitatea, profesio
nalismul şi etica ingine
rească sunt pe primul plan 
şi că acestea au fost induse 
şi introduse de manageri
ingineri de cea mai înaltă 
clasă, care au realizat la sca
ra unităţilor pe care le con
duc o ilezvoltare cu sigu
ranţă sănătoasă. Nu ar fi 
aceşti manageri-ingineri 
potriviţi să contribuie la de
finirea conceptului de dez
voltare sănătoasă a indus
triei româneşti în perioada 
de tranziţie? In discuţiile pe 
care le-am avut cu persona
lităţi de înalt nivel profesi
onal şi managerial din do
meniul telecomunicaţiiJor 
(din Franţa, Anglia, Germa
nia), acestea au subliniat 
importanţa responsabili
tllţii inginereşti mai ales în 
perioadele de restructurare 
şi dezvoltare. Cred că aces
te opinii sunt cunoscute şi 

în cercurile de putere din 
România. Cu toate acestea, 
opiniile inginerilor sunt lua
te în considerare în mică 
măsură în definirea restruc
turării, reformării sau dez
voltării sectoarelor indus
triale. 

Un alt fapt recent care 
ilustrează importanţa res
ponsabilităţii inginereşti 
este scandalul provocat de 
deversarea reziduurilor de 
cianură de la întreprinderea 
Aurul. Desigur că au fost 
constituite echipe guverna
mentale şi internaţionale de 
experţi care vor evalua res
ponsabilităţile. Ar fi util să 
se precizeze în ce măsură 
accidentul s-a datorat unor 
erori tehnologice şi care 
este partea de responsabili
tate a inginerilor. Întreaga 
analiză ar fi decurs normal 
dacă proiectul de lege pri
vind protecţia şi exercitarea 
profesiei de inginer depus 
de AGIR la Parlamentul 
României ar fi fost discutat 
şi aprobat. Legea conţine 
prevederi precise privind 
exercitarea profesiei de in
giner, dar şi posibilitatea de 
limitare sau retragere a 
acestui drept. Ancheta pri
vind aspectele tehnice ale 
accidentului care ne-a şocat 
ar fi revenit de drept Regis
trului National al Ingineri
lor din România, care a 
existat şi a funcţionat şi îna
intea celui de-al doilea 
război mondiaf. Proiectul 
de lege se află desigur în
tr-un sertar al unui birou de 
la parlament şi din păcate se 
dovedeşte că numărul mare 
de ingineri parlamentari nu 
a fost în folosul cultivării 
responsabilităţilor ingine
reşti. Etica parlamentară 
pare a nu fi în avantajul eti
cii inginereşti. 

Codul de etică al AGIR 
contine prevederi care asi
gură şi o latură de protecţie 
a inginerilor. Astfel, sunt 
incluse obligaţii de coope-., 
rare onestă, cu evitarea con
flictelor de interese pe cât 
este posibil sau cel puţin 
stingerea lor prin discuţii şi 

negocieri. Aplicarea acestor 
prevederi contribuie la ridi
carea autorităţii şi a respec
tului fată de breasla ingine
rească. 

• Prestigiul profesiei de in
giner este garantat În primul 
rând de către cei ce practică 
ingineria. Nimeni nu con
testă astăzi, de exemplu, 
profesionalismul ingineri
lor noştri de software cu 
aplicaţii în cele mai diferite 
domenii. Ridicarea presti
giului constituie în ultimă 
instanţă o latură de protec
ţie care are un efect colec
tiv. Angajarea în muncă şi 
încredinţarea unor activităţi 
importante devin în acest 
caz mai facile şi mai rapi
de. 

în acest context nu este 
lipsită de interes preocupa
rea existentă în ţările dez
voltate de a promova "etica 
organizaţională". Unităţile 
industriale mari adaptează 
codul de etică la cerinţele 
locale. În unele unităţi mari 
există chiar un "ofiţer cu eti
ca", responsabil cu aplica
rea prevederilor de cod. 
Forumul Iberoamerican 
care a avut loc în 1998 la 
Mexico-City a elaborat re
comandări pentru dezvolta
rea eticii organizaţionale. 
Printre altele s-a arătat că 
publicul receptionează 
comportamentul etic al unei 
societăţi în ansamblul ei 
prin calitatea produselor şi 
a serviciilor oferite, prin de
centa preturiJor promovate, 
prin respectul pentru mediu 
şi pentru siguranţa publicu
lui. Concluzia generală a 
întrunirii a fost că "etica or
ganizaţională conduce la 
calitatea totală". 

Toate aceste consideraţii 
cu privire la etică sunt de 
mare actualitate în perioa
da de tranziţie şi apreciem 
că aplicarea lor ar contribui 
nu numai la ridicarea presti
giului colectiv al breslei in
ginereşti, ci şi la instaura
rea unui climat mai sănătos 
în practicarea meseriei de 
inginer. 

Pietele internationale în fata marilor fuziuni 
' ' ' Globalizarea, noul con

cept politic şi economic care 
va domina şi reprerenta fac
torul dinamizator al "noii or
dini mondiale" în următoa• 
rele decenii , h face simţita 
zilnic prezenta în cete trei 
mari zone de influenţă -
America, Asia-Pacific şi Eu
ropa - prin numeroase fu
ziuni de firme naţionale şi 
transnationale, care să asigu
re dominaţia pe pieţele inter
naţionale. 

Caracterizată drept cea 
mai spectaculoasă operaţiu
ne financiară a tuturor lim
purilor în domeniul IT, la în
ceputul acestui an s-a anun
ţat fuziunea dintre cel mai 
mare furnizor de servicii In
ternet, American On Line 
(AOL) şi un grup reprezen
tativ de media în ierarhia 
mondială, Time Warner 
(TWX), constituind o com
panie gigant, AOL TIME 
WARNER, cu un capital bur
sier record de 350 miliarde 
USD. 

Această mega-fuziune re
flectă două tendinţe distincte 
pe piaţa IT &C: pe de o par
te, convergenţa între calcula
toare, televiziune şi teleco
municaţii, iar pe de altă par
te, creşterea importanţei pe 
care o capâtă companiile de 
mari dimensiuni în domeniul 
Internetului. Fuziunea în sine 
vizează lansarea în premieră 
mondială de servicii de infor
maţii, comunicaţii şi show
business pornind de pe plat
forme diferite, deschizând 
noi evoluţii tehnologice ce 
vor permite dezvoltarea ra
pidă a producjiei de media 
on-line şi imp icit creşterea 
activităţilor şi a veniturilor. 

Industria farmaceutică va 
avea im nou lider mondial 
prin crearea celei mai mari 
companii producătoare -de 
medicamente din lume, prin 
fuzionarea firmelor din Ma
rea Britanie, GLA.XO Well
come şi SMITHKLINE Be
echam, valoarea tranzacţiei 
fiind de 82 miliarde USD. 

Prima firmă este specializată 
în domeniul tratamentelor 
pentru SIDA şi astm, iar cea 
de a doua în cercetările ge
netice şi vaccinuri. Unite, ele 
vor consolida pozitia de lider, 
urmând să controleze 7,5% 
din piaţă, cu vânzări globale 
anuale de peste 18 miliarde 
USD. 

Industria medicamentelor, 
destul de segmentată, va cu
noaşte în curând o altă tran
zacµe cu mari implicaţii, în
tre concernele americane 
PFIZER Inc şi American 
Home Products Corp., ce vor 
prelua compania Warner
Lambert Co, generând un 
complex industrial cu o cotă 
de piată de peste 6%. 

Italia duce o politică de în
curajare pentru crearea unor 
man grupuri industriale în 
seclorul hi-tech, pentru a-şi 
spori competitivitatea econo
miei, în special în sectorul 
industriei electronice şi co
municaţii. 

Informativ, menţionăm că 

volumul tranzacţiilor intema
ponale de fuziuni şi achizţii, 
m primele 9 luni ale anului 
trecut, a atins valoarea de 608 
miliarde USD, în care Marea 
Britanie define primul loc cu 
202 miliarde USD, urmată de 
SUA cu 113 miliarde USD, 
Franţa cu 74 miliarde USD 
şi Germania cu 45 miliarde 
USD. 

Pe plan internaţional, seg
mentul poştă-comunicaţii a 
fost cel mai activ pe piata 
mondială de fuziuni şi achi
ziţii, cu tranzacţii în valoare 
de 108 miliarde USD, urmat 
de mdustr1a chimică cu un 
volum de 75 miliarde USD, 
industna alimentară cu 30 
miliarde USD şi industria de 
petrol-gaze cu 17 miliarde 
USD. 

Şi procesul continuă la 
scară mondială cu paşi rapizi, 
invadând pietele aflate în 
plină expansiune economică. 

lng. Ion Rozanlde 

LA ÎNCHEIEREA UNEI ANCHETE 

Cu leafă la stat sau la 

Timp de mai multe luni, s-a derulat ancheta redacţiei 
sub semnul întrebării formulate în titlul însemnărilor de 
faţă. S-au exprimat zeci de păreri dintre cele mai diverse 
şi, pe această cale, mulţumim tuturor acelora care şi-au găsit 
răgazul şi dispoziţia sufletească de a răspunde solicitării 
redacţiei. 

Apreciem că această anchetă, asemenea altora, a reliefat 
capacitatea colegilor de breaslă de a sesiza esentialul în 
diferite fenomene şi procese şi de a formula propuneri per
tinente. Nu dorim să flatăm pe nimeni, dar - în atmosfera 
de individualism exacerbat în care trăim - găsirea justei 
măsuri între interesul personal şi cel public reprezintă o 
caracteristică nedezminţită a inginerilor. 

Nu este cazul să facem o sinteză a multitudinii de idei 
emise de participanţii la anchetă. Mult mai important este 
să ne gândim la fmalitatea demersului nostru comun. Ştim, 
din proprie experienţă, că instituţiile statului abilitate să 
rezolve probleme de genul celor ridicate de recenta anchetă 
manifestă (ca să folosim un cuvânt blând) o oarecare len
toare. Dacă vom utiliza "metoda" obişnuită, cea a remiterii 
unei sinteze a observaţiilor şi propunerilor sau chiar texte
lor integrale ale intervenţiilor ne vom trezi ori cu un răspuns 
formal, ori cu o tăcere mai mult decât concludentă. 

În .consecinţă, cu consultarea conducerii AGIR, am ajuns 
la concluzia că se impune a alege o altă "cale". Dat fiind 
faptul că ancheta pe tema salarizării a vizat mai multe or
ganisme ale statului şi ale societăţii civile, am considerat 
oportun să se iniţieze o discuţie cu reprezentanţi autorizaţi 
<li Consiliului Economic şi Social (format pe o bază tripar
tită: guvern-sindicate-patronate), astfel încât prin interme
diul acestuia să fie comunicate punctele de vedere ale co
legilor noştri, propunerile lor formulate atât cu prilejul an
chetei, cât şi cu alte ocazii. Bineînţeles, vom informa citi
torii în legătură cu efectele acestui demers. Sper~ că vom 
primi un răspuns pozitiv, iar dacă această sperant~ a noastră 
(şi - suntem convinşi - a dvs.) nu se va împlini, vom infor
ma cititorii şi în legătură cu acest. .. rezultat. 

Vulgaritatea 
ca mod de viată 

' (Urmare din pag. 1) 

Ziarele au reprodus obscenitdţile de langaj ale 
senatorului de Oradea, care a ramas dârz în mojicia 
sa şi nu a cerut scuze nimanui. 

Vulgaritatea primejdioasa şi crasa este 
vulgaritatea gândirii unor politicieni care, în 
manevrele clasei politice, devine tot mai nestapânita 
şi mai agresiva. 

Duminica este tragi-comic sa-i vezi pe oameni de 
toate convingerile, categoriile şi culorile, cu câUl 
îndârjire cultiva speranţa unui câştig real. Bingoul, 
cu prezentatori agramaţi şi triviali, îi isterizeaza pe 
to/i, ca şi telenovelele pe gospodine. 

Lista de urâ/enii şi de kitsch-uri este/ara margini, 
aşa cum prostia este/ara mi1surd, iar reminiscenţele 
/ara leac. 

Mitocania a devenit un fenomen, este încurajata 
prin ceea ce vedem şi auzim: mimări primitive şi 
dizgraţioase ale actului erotic, gesticulaţie abun
dentă şi nesupravegheata, un limbaj al strazii, cu 
expresii scârboase şi vulgare. Mai nou au apărut şi 
"spectacole" de exhibiţii dezgusUltoare pe viu, care, 
depaşind orice limita, vizeaza îndobitocirea cetă/ea
nului, aducerea lui la stadiul reflexelor primare. 
Trăim într-o lume nebună, în care mişună cei care 

dau cu pumnul, care înjura. Traim în mijlocul celor 
care zgârie sistemul auditiv cu un limbaj ce pro
voacă sila, fi tolerăm, ne acomodăm cu ei, fi ac
ceptăm, ne modelăm după chipul şi asemi1narea lor, 
le găsim circumstanţe atenuante pentru a putea scu
za comportamentul şi mizeria lor verbală. 

Vulgaritatea este un mod de a trăi, de a exista, 
este un soi de autenticitate, un soi de mândrie pen
tru unii. Ea nu este o boală şi nici nu ţine de lipsa 
de cultura, dar este vindecabilă, posibil, prin edu
caţie. Nu toţi putem fi vulgari. 
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• Protectia mediului înseamnă, înainte de 
toate, protectia omului • Se discută la nesfârsit şi 

se amână faptele tot la. .. nesfârsit • Banul public -
sursă de venituri necuvenite • 'si iadul este pavat 

cu bune intenrii · • 

În continuarea dialogului iniţiat de AGIR cu lideri ai 
formaţiunilor politice parlamentare, la sediul central al 
Asociaţiei noastre a avut loc şi o întâlnire cu 
reprezentanţii Partidului Ecologist Român (PER), dnii 
prof. ing. Mihai Measnicov, vicepreşedinte, şi dipl. ing. 
ec. Dan Rădulescu, secretar general. 

AGIR a fost reprezentat de dr. ing. Mihai Mihăiţă, 
preşedinte, prof. dr. ing. Mircea Petrescu, vicepreşedinte 
şi prof. dr. ing. Petre Avrămoaie. 

Cum a devenit de pe acum o cutumă, prezentarea 
discuţiei nu va urma firul ei; dat fiind faptul că un schimb 
liber de păreri conţine numeroase paranteze, reveniri, 
reveniri la ... reveniri, noi ne propunem să extragem 
esenţialul într-o formulă sistematizată. Prin urmare, frag
mentele din intervenţii sunt grupate tematic, evitându
se - pe cât posibil - repetările. Această manieră de tra
tare a fost convenită cu invitaţii AGIR. 

Tot potrivit cutumei, în deschiderea întâlnirii, dr. ing. 
Mihai Mihăiţă i-a salutat pe oaspeţi, a prezentat istoricul 
clădirii sediului central şi s-a referit la principalele preo
cupări interne şi internaţionale ale asociaţiei noastre. 
Oaspeţii au mulţumit pentru invitaţie şi • simţindu-se 

ca între prieteni şi cunoscuţi - nu au adoptat o atitudine 
oficială, protocolară, ci au abordat o sumă de teme in 
mod deschis, sincer. 

când prin parlamentarii noştri, că avem cinci 
dep4taţi şi un senator. Oricând doriţi să 
promovaţi ceva, Partidul Ecologist vă stă la 
dispoziţie." 

Dan Rădulescu: "Personal pot să menţin 
eu legătura cu dv., ca să fim siguri cătlu apar 
distorsiuni." 

Mihai Mihăiţă: "Vă mulţumim foarte 
mult." 

Mihai Measnicov: "Dacă doriţi să ridicăm 
în Parlamţlllt o problemă, noi desemnăm un 
deputat. Poate dacă nu este· de specialitate, 
o să i se dea unele ex.plicaţii, pentru a putea 
răspunde cu motivaţia cuvenită la 
eventualele întrebări. Noi am mai făcut acest 
lucru pentru mai multe asociaţii. 

Din păcate, în toată lumea - nu ştiu din ce 
motive - situaţia socială a inginerilor este în 
cădere. Nu e just. Au început să fie 
promovate foarte mult anumite ramuri ale 
economiştilor, şi acest lucru nu e rău, dar 
inginerii sunt daţi la o parte. Eu am fost în 
Canada şi o mulţime de ingineri cu care am 
venit în contact erau de asemenea 
nemulţumiţi de situaţia aceasta. Şi noi 
trebuie să facem ceva în ţară. După mine, 
toate meseriile sunt la fel de importante, toate 
merită atenţie, merită sprijin. 

Despre o Lege a 
inginerului si 

Revenind la propunerea dv. concretă cu 
Legea inginerului, o să vorbim cu preşedintele nostru, 
domnul Otto Weber, care este deputat... Doriţi ca 
iniţiativa să vină din partea noastră?" 

. ' 
Mihai Mihăiţă: "Noi am dori ca iniţiativa să vină din 

partea mai multor partide parlamentare ( ... ) Trebuie să 
găsim o formulă, mai ales că nu e o problemă politică." 

Mihai Measnicov: "Absolut, trebuie să găsim o despre statutul 
social al profesiei 

noastre 

• formulă. Chiar dacă nu este o problemă politică, ea are 
nevoie de puţin sprijin." 

La începutul discuţiei, oaspeţii au fost informaţi despre 
intenţia AGIR de a determina adoptarea unei Legi a 
inginerului, intenţie împărtăşită şi la întâlnirile anterioare 
cu lideri ai partidelor parlamentare. Reprezentanţii PER 
s-au arătat - la rândul domniilor lor - foarte receptivi. 
Mihai Measnicov: "Putem să vă ajutăm prin deputaţii 
noştri, dacă ne puneţi la dispoziţie documentaţia. Noi 
vom ridica această chestiune şi multe altele din când în 

M. Mihăiţă: "Noi suntem echidistanţi, noi discutăm 
la fel şi cu cei de la putere şi cu cei din opoziţie. Ţinem 
seama doar de interesele breslei, în contex.tul sprijinirii 
interesului naţional." 

Dan Rădulescu: "Faptul este normal. Oricum, o 
economie sănătoasă se bazează pe un corp ingineresc 
foarte bun." 

M. Measnicov: "Pe mine m-a şocat faptul că aţi spus 
dv. că aţi intervenit la mai multe partide din coaliţia 
guvernamentală şi că nu vi s-a răspuns nimic." 

M. Mihăiţă: "Da, este adevărat, în afară de UDMR, 
cu care am avut recent un dialog, sperăm noi, fructuos." 
(La data întâlnirii nu avusese loc decât dialogul 
menţionat - n.r.). 

' 

Societatea civilă 
trebuie să se 

implice 
S-a discutat mult şi despre racilele perioadei de 

tranziţie, ex.primându-se opinii dintre cele mai tranşante. 
Bunăoară, pe tema valorilor şi nonvalorilor. 

Dan Rădulescu: "După Revoluţie s-a promovat 
nonvaloarea. Chiar dacă la nivel declarativ totul este 
minunat! Astăzi, de ex.emplu, este o ruşine să te duci în 
piaţă şi să spui că eşti inginer. Ţi se răspunde: «Eu am 
BMW!» Este'1normal! Părerea mea este că mulţi dintre 
noi gândesc antiproductiv, nu sunt interesaţi să schimbe 
ceva. Părerea noastră este că AGIR ar trebui să aibă un 
rol clar, mai important în structura generală; noi vă 
susţinem să deveniţi un fel de instanţă morală, 
profesională. Către aceasta ar trebui să tindă societatea 
civilă." 

De la tema specifică a raportului dintre valoare şi 
nonvaloare s-a ajuns, firesc, la relevarea rolului, de 
ansamblu, al societăţii civile în imprimarea unui alt curs 
dezvoltării României. Toţi participanţii au fost de acord 
că trebuie create premisele legislative, instituţionale, 
etice prin care societatea civilă să fie ajutată efectiv să se 
structureze, să se organizeze, să acţioneze în direcţiile 
care îi sunt proprii. În acest cadru s-a relevat şi 
posibilitatea unei cooperări strânse între AGIR şi PER. 

Dan Rădulescu: "Trebuie educate şi comunităţile 
locale, pentru că foarte multe probleme pleacă de acolo. 

Noi ar trebui să convenim să avem întâlniri 
permanente, pentru că, după părerea. noastră, situaţia din 
România nu se poate redresa decât dacă asociaţiile 
profesionale au un cuvânt de spus la nivel decizional. în 
România se face foarte multă politică - inclusiv în 
apartamentele noastre - şi mai puţină muncă, asta-i 
nenorocirea. Vorbim cu toţii, dar facem foarte puţin." 

Lucrurile nu pot fi 
lăsate la voia 
întâmplării 

Abordarea, cu precădere, a temelor protecţiei mediului 
s-a justificat atât prin specializarea, prin profilul politic 



şi profesional al oaspeţilor, cât şi prin acuitatea lor, 
resimţită de întregul corp ingineresc. Sunt probleme 
a căror soluţionare nu este decloc uşoară. 

Dan Rădulescu: "în general, problemele ecologice 
nu pot fi rezolvate decât prin investiţii serioase. 
Aceasta nu înseamnă că vine un investitor mare, care 
promite multe şi face puţine, ci o firmă mai mică, 
dar care are o politică pe termen lung, care se ocupă 
efectiv de problema respectivă. Mai înseamnă o 
educare a oamenilor. Eu, de exemplu, am fost la 
tineret cu electoratul şi am fost înjurat în sală pentru 
că am spus că trebuie să fim civilizaţi, să ducem 
politici economice de centru-dreapta - adică investiţii 
serioase. Şi unii nu au fost de acord, cred că sunt 
foarte mul ţi." 

Petre Avrămoaie: "Totuşi. ceva succese s-au 
înregistrat în ultima vreme pe linie ecologică -
exemplul de la Copşa Mică. Ţara noastră a fost 
puternic sensibilizată pe problemele ecologice. 
Necazul este, însă, că la noi se poluează apa, se 
poluează aerul, solul etc. La noi există oJege care spune 
că nu ai voie să poluezi. Cine trebuie să aplice această 
lege?" 

Dan Rădulescu: "Este un fenomen general, după 
părerea mea. în nici un stat, în nici un spaţiu din lume 
nu se poate menţlne curăţenia dacă trei mâini vin şi ridică 
gunoaiele, iar o mie aruncă gunoaie. Prin urmare, trebuie 
acţionat pentru educaţia cetăţeanului. Nu mi se pare 
normal ca Primăria să adune totul sau poliţia să amendeze 
zeci de mii de cetăţeni. Trebuie luate măsuri relativ 
extreme pe o perioadă scurtă, ca omul să capete puţină 
frică de lege, pentru a opri acest fenomen. Cu jumătăţi 
de măsuxă nu se poate face nimic!" 

Buturuga mică şi 
carul mare 

O atenţie deosebită s-a acordat şi altor probleme de 
natură ecologică şi, în acest context, s-a subliniat rolul 
pe care îl au în Parlament, în viaţa politică şi socială (în 
general), partidele care se revendică de la această 
doctrină. '.întrucât PER - ca să folosim un limbaj specific 
- are "un deficit de vizibilitate", tema n-a putut să fie 
ocolită. Şi, de fapt, nici nu s-a dorit aşa ceva. 

M. Measnicov: "în general, după cum vedeţi, noi nu 
prea suntem în frunţe la nici un minister, la nimic, pentru 
că noi cerem bani. Protecţia mediului necesită intervenţii 
cu bani. Şi atunci, se preferă soluţii că apare la Ministerul 
Mediului un inginer silvic; silvicultura este mai bine 
organizată, ei s_unt o «rasă» inginerească - să mă exprim 
aşa - mult mai strânsă împreună şi acest lucru îi 
avantajează; sunt mai bine organizaţi, au bani. Jar restul 
protecţiei mediului, a apelor este lăsat mai în afară. Mai 
ales noi, cei din agricultură, suntem lăsaţi total în afară. 
Am făcut parte din Colegiul Naţional al Ministerului 
Apelor, Pădurilor şi Mediului şi de trei ani nu m-a invitat 
nimeni acolo, pentru că am criticat o dată, am zis că 
trebuie să ştim la sfârşitul anului ce s-a făcut şi la 
începutul anului următor ce se va face." 

Dan Rădulescu: "Mai este o problemă. ( ... ) În 
România, foarte mulţi se preocupă predilect de partea 
organizatorică, de funcţii etc., decât de activitatea în sine. 
Noi trebuie• să învăţăm să dezvoltăm proiecte. De 
exemplu, această lege pe care o propuneţi dv. este un 
proiect. Dv. şi cu noi trebuie să ne implicăm în acest 
proiect, să încercăm să facem ca legea să intre şi să treacă 
de Parlament. Aveţi tot concursul din partea noastră." 

Gestionarea 
proiectelor si a . ' . banului public 

Cei prezenţi au fost unanimi în a considera că este 
nevoie d un efort concentrat şi concertat pentru 
gestionarea penuriei, pentru o selecţie riguroasă a 
proiectelor şi pentru administrarea fondurilor, atâr 
bugetare cât şi a celor primite de peste hotare ( credite 
rambursabile şi nerambursabile), potrivit interesului 
public. Astfel, banul public şi interesul public au 
reprezentat o temă P.redilectă. 

Mihai Mihăiţă: "în probleme de dezvoltare durabilă, 
noi am ţinut foarte multe dezbateri, prelegeri, consfătuiri, 
Şi, într-adevăr, lumea este foarte sensibilă la aceasta şi o 
apr~bă ca pe o mare necesitate. Dar ne-am _oprit aici, la 
etapa de sensibilizare, pentru că pentru a merge mai 
departe, într-adevăr, este nevoie de bani. Dar pun în 
discuţie următoarea chestiune: sunt foarte multe proiecte 
pe această temă finanţate de Comunitatea Europeană. 
N-am văzut prea multe proiecte luate şi aplicate cu bani 
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de afară. Există diverse orgacisme care se ocupă de aceste 
probleme, dar este foarte greu de pătruns. Noi am încercat 
să ne adresăm, dar n-am putut să pătrundem acolo pentru 
că, probabil, sunt alte interese. În final, nici măcar 
asemenea proiecte finanţate de alţii, în acest domeniu, 
nu se aplică. Aici v-aş sugera să vă implicaţi, să faceţi o 
analiză a posibilităţilor de aplicare." 

M. Measnicov: "Dle preşedinte, noi avem o opinie în 
această problemă şi încercăm să o soluţionăm. Nu suntem 
de acord ca pentru toate finanţările externe să facă o X 
organizaţie sau un cetăţean un proiect, nimeni nu ştie 
nici dacă e de importanţă primordială sau secundară, 
nimeni nu-l discută într-un anumit consens, toţi se 
bazează pe faptul că nu avem un plan de scurtă sau de 
mai lungă durată. Noi încercăm să luptăm în Parlament 
- acum chiar am redactat unele materiale - pentru ca toate 
proiectele să treacă prin nişte unităţi, fie ministere, fie 
organizaţii mari, care să le trieze. Unele proiecte au titluri 
foarte frumoase, pompoase, dar în fond nu slujesc la 
nimic, nici rţ1ăcar la prelucrarea şi ambalarea 
rumeguşului. Noi nu suntem de acord. Fostul preşedinte 
al Clubului de la Roma, Schneider, avea următoarea 
opinie: statul să hotărască, totuşi, ce-i trebuie lui - să 
zicem Ministerul Agriculturii are nevoie de anumite 
formule de irigaţii. Unde vrem noi, unde avem nevoie, 
unde trebuie ... Ministrul acuză mereu că s-au finanţat în 
general proiecte foarte mari - şi exemplifică proiecte 
privind cultura grâului în Tanzania, nişte baraje mari etc. 
- care după aceea n-au fost utile oamenilor, ba chiar 
aceştia au pătimit de pe urma lor pentru că au fost scoşi 
din zonele respective, vitele au pierit ş.a.m.d. Opinia 
noastră este că toate aceste proiecte finanţate din 
străinătate, pe cât posibil, să răspundă la nevoile noastre 
directe, nu la nişte proiecte făcute de terţi, în diferite 
zone ale ţării, care nu sunt cu adevărat importante." 

Dan Rădulescu: "Consider că aceste proiecte trebuie 
supuse unui control foarte clar al societăţii civile." 

M. Mihăiţă: "Şi să se ştie dacă banii obţinuţi au fost 
cheltuiţi pentru destinaţia prevăzută." 

M. Measnicov: "Absolut, aşa ar trebui. Dar în realitate 
se ţin două-trei simpozioane şi. .. s-au dus banii. Vrem 
ca proiectele acestea care vin cu bani să nu fie date la 
nişte organizaţii prăpădite, care nu pot face nimic, decât, 
eu ştiu, un simpozion." 

în legătură cu unele rezultate, dl Mihai Measnicov a 
· oferit câteva exemple: "Noi am împiedicat, prin 
intervenţii directe, ca Delta Dunării să dispară. Am 
intervenit pen:i:lanent ca să nu fie licitaţii pentru luciul 
de apă, pentru ca pescarii din lată în fiu să ajungă să 
pescuiască cel mult 3 kg de peşte pentru consumul intern 
şi în rest să facă ro_gojini - că aceasta a fost formula. Şi 
am reu~it sl) obţinem ca pescarii să nu dispară de acolo 
de unde lacul se dă în licitaţie. Am reuşit să împiedicăm 
şi pescuit.)11 excesiv." 

Educatia - alfa si 
' ' omega 

Participanţii la discuţie au fost de acord că măsurile 
coercitive, administrative sau de altă natură, oricât de 
importante ar fi (şi trebuie puse în acţiune), nu rezolvă 
problemele de fond care vizează mentalităţi şi 
comportamente. în consecinţă, s-a acordat o foarte mare 
atenţie temelor educaţiei. 

Mihai Measnicov: "Noi încercăm să lucrăm pe linia 
învăţământului, începând de la grădiniţă. încercăm şi în 
rândurile Armatei. Ştiţi că sunt două "vârfuri" în Armată 
care se ocupă acum de problemele de poluare, de mediu." 

Dan Rădulescu: "Este o mare problemă. Dv. ştiţi că 
majoritatea televiziunilor sunt de tip comercial. în afara 
televiziunii naţionale, care are alocat un spaţiu oarecare 
unor emisiuni de educaţie, la celelalte nu prea am văzut 
emisiuni educative. Nu există nici în şcoli astfel de 
cursuri educative. Nu este nqrmal. Eu sunt născut în 
comunism, sunt - sper - un om normal, deoarece am 
învăţat, totuşi, că anumite lucruri nu se fac. Şi nu Ie fac 

nu pentru că mi-e «frică de lege», ci pentru că aşa 
am fost învăţat" 

Mircea Petrescu: ,"Din păcate, asistăm la o 
degradare generală a climatului social." 

Mihai Measnicov: "Noi considerăm că la baza 
poluării se află sărăcia, ca prim factor. Şi nu numai 
noi." 

Mircea Petrescu: "La MEN nu am înâlnit, din 
acest punct de vedere, nici un dram de politică -
hai să zic - ecologică. în contextul actual, când 
ecologia a devenit o problemă fundamentală, la 
scară mondială - deşi lumea nu o prea «iubeşte» -
ar fi normal ca ea să se reflecte în pregătirea 
profesională a specialiştilor. Dv. aţi putea: face aici 
ceva, sau noi, împreună. Şi ar trebui să se reflecte 
în ceea ce pregătim noi ca specialişti în momentul 
de faţă. Noi continuăm, în materie de învăţământ 
ingineresc, să - avem cam aceeaşi distribuţie în 
specializări pe care o aveam acum 15 ani, Este 
absurd ca la Politehnică, de exemplu, să nu fie o 

specializare de mediu~ ecologi,;:, pentru că există Catedră 
deroaşini termice, există o Facultate de Energetică. Toată 
lumea vine în contact mai mare sau mai mic cu aceste 
probleme ecologice." • 

Dan Rădulescu: "Este o mare greşeală. Catastrofele 
ecologice au la bază de foarte multe ori lipsa 
specialistului la faţa locului." 

Teme numeroase, 
rezolv_ări puţine 

De-a lungul schimbului de opinii au fost tratate multe 
teme, începând cu necesitatea opririi exodului tinerilor, 
continuând cu criza clasei politice şi terminând cu 
statutul profesional şi social al inginerilor. Dat fiind 
faptul că unele dintre ele au fost doar menţionate, fără să 
fie posibilă o tratare mai amplă (aici şi-a spus cuvântul 
şi timpul limitat de care au dispus oaspeţii), le menţionăm 
şi noi, telegrafic, pentru a da o imagine cât mai 
cuprinzătoare a întâlnirii cu reprezentanţii PER. 

Dnii Mihăiţă, Petrescu şi Avrămoaie au intervenit 
deseori pentru a prezenta punctul de vedere al AGIR şi 
pentru a afla cât mai multe despre poziţia PER într-o 
serie de domenii de larg interes. 

Nota dominantă a consideraţiilor expuse de ambele 
"tabere" a fost exprimarea îngrijorării în legătură cu 
permanenta acumulare de probleme nerezolvate, fie că 
s-a discutat despre sprijinul care ·trebuie acordat IMM
urilor (aici dl Rădulescu a evocat situaţia din Germania, 
care, în perioada postbelică a•progresat spectaculos 
datorită dezvoltării întreprinderilor mici şi mijlocii), fie 
că s-au reliefat uriaşele dificultăţi în care se zbate 
agricultura (la acest capitol, dl Avrămoaie a prezentat 
date şi fapte dintre cele mai pertinente), fie că atenţia 
participanţilor s-a concentrat pe problematica dramatică 
a sărăciei ( dl Measnicov a apreciat - în mod repetat - că 
el(tinderea sărăciei este şi principala cauză a problemelor 
ecologice grave din societate). 

S-au mai făcut referiri la organizarea unei noi întâlniri 
a inginerilor români de pretutindeni (dl Mihăiţă a 
precizat că tema acestei reuniuni va fi tocmai dezvoltarea 
durabilă, ceea ce vine în întâmpinarea preocupărilor în 
materie de ecologie), la procesul de privatizare (dl 
Measnicov a menţionat transferuri ilegale de proprietate 
în dauna interesului naţional, punct de vedere împărtăşit 
de dl Mihăiţă), la situaţia din câmpul educaţional (dl 
Petrescu a tratat multidisciplinar această temă esenţială), 
la alte câteva subiecte nu mai puţin importante. 
Consideraţiile expuse vor fi folosite în elaborarea unor 
viitoare numere ale publicaţiei noastre. 

Cu toate că "nota" ecologistă a dominat 
disc11ţiile, 1111 este greu de descifrat şi 111esa
j11l principal al întâlnirii despre care am 
informat: criza clasei politice îşi p1111e am
prenta - foarte puternic - as11pra realităţi
lor noastre, realităţi în care i11gi11erii rnnt 
implicaţi (şi afectaţi) prof1111d. Am î11cercat 
doar - prin sistemati;:,area temelor - să asi
gurăm ll!l mi11imum de coerenţă relatării 
noastre. lu rest, credem că fiecare cititor îşi 
poate formula propria părere. 

Reamintim că au mai arnt loc Îlltâl11iri cu 
repre;:,ellfanţi ai U11i1111ii Forţelor de Dreap
ta, Partidului Unităţii Naţio11ale Române şi 
Partidului România Mare ( despre care l'Om 
relata î11 "U11frers ingineresc"). 

C11 toate raenirile ,\GIR, 1111 a11 dat- până 
acum - curs im·itaţiei de a participa la î11-
tâl11irile prop11se liderii PNŢCD, PD, PS/,, 
PSDR. 



Academicianul Nicolae N. 
Constantinescu sărbătorit de 

Academia Română 
La împlinirea vârstei de 

80 de ani, academicianul 
Nicolae N. Constantinescu, 
preşedintele Secţiei de 
ştiinţe economice, juridice 
şi sociologice a Academiei 
Române a fost sărbătorit în 
cadrul unei şedinţe festive, 
la 27- martie a.c., în Aula 
Academiei Române. 

Acad. Eugen Simion, 
preşedintele Academiei 
Române, în cu vântul său 
introductiv, a adus un 
omagiu acad. Nicolae N. 
Constantinescu, insistând în special pe 
activitatea desfăşurată în cadrul 
Academiei. 

Acad. Nicolae N. Constantinescu s-a 
născut la 27 martie I 920, a făcut studiile 
liceale la Liceul Comercial· "Nicolae 
Bălcescu" ş_i cele universitare la 
Academia de lnalte Studii Comerciale şi 
Industriale din Bucureşti. În 1959 a 
devenit doctor în economie, iar în 1972 
şi-a luat docenţa. Timp de jumătate de 
deceniu a desfăşurat o bogată şi rodnică 
activitate de profesor la Academia de 
Studii Economice din Bucureşti. În 
paralel a avut o bogată activitate 
ştiinţifică, îndeosebi în domenii cum sunt 
istoria economică şi socială, istoria 
gândirii economice, teoria economică 
contemporană, economia protecţiei 
mediului ambiant, metodologia cercetării 
ştiin\ifice economice, problemele 
economiei de piaţă ş.a., concretizate în 
peste 350 de lucrări de specialitate. 

Despre calităţile de excepţie ale omului 
de ştiinţă, ale profe&orului şi omului 
Nicolae N. Constantinescu au vorbit: 
acad . Iulian Văcărel, acad. Tudor 
Postolache, prof. Niţă Dobrotă, prof. 
Gheorghe Zaman, prof. Constantin 

' Ionete, membru de onoare al Academiei 
Române ş.a. 

Mircea Ciumara, secretar de stat, a 
transmis un mesaj de felicitare din partea 
domnului prim-ministru Mugur Isărescu. 
Prof. Sergiu Chircă, membru de onoare 
al Academiei Române, a transmis un 
mesaj de felicitare din partea Academiei 
de Ştiinţe Economice din Chişinău. 

Au participat membri ai Academiei 
Române, cadre didactice universitare, 
specialişti, care au ţinut să aducă un 
omagiu acad. Nicolae N. Constantinescu, 
un adevărat model de pasionat cercetător, 
mare Profesor, om cu alese calităţi 
intelectuale şi morale. 

Elena So/unea 

Cu ocazia acestei 
marcante aniversări. 
domnul dr. ing. Mihai 
Mihăiţă, preşedintele 
Asociaţiei Generale a 
Inginerilor din Ro 
mânia, a transmis dom
nului academician 
Nicolae N. Constan
tinescu un călduros 
mesaj de felicitare, pe 
care îl r-edăm în 
continuare. 

Stimate domnule 
academician Nicolae N. Constantinescu, 

Îmi face o deosebită plăcere şi totodată 
mă simt onorat să vă transmit astăzi, în 
numele conducerii Asociaţiei Generale a 
Inginerilor din România şi al meu 
personal, cele mai sincere urări de 
sănătate şi un călduros "La mulţi ani!" cu 
ocazia celei de a 80-a aniversări a naşterii 
dvs., veritabilă sărbătoare a comunităţii 
ştiinţifice româneşti în frunte cu forul ei 
suprem - Academia Română. 

La această frumoasă vârstă patriarhală, 
domnule academicÎ'an, puteţi privi în 
urmă cu îndreptă\ită mândrie pentru că -
aşa -cum dumneavoastră v-aţi format la 
şcoala unor profesori iluştri precum 
Virgil Madgearu şi Nicolae Iorga - aţi 
plămădit, la rândul dvs., în calitate de 
creator de şcoală şi de gândire economică 
românească, un însemnat buchet de 
discipoli, cărora le-a\i insuflat înaltul simţ 
al responsabilităţii, spiritul de dăruire ş1 
de abnegaţie, iubirea nemărginită faţă de 
om şi de nevoile lui în general, faţă de 
poporul român şi de România îndeosebi, 
care vă caracterizează întreaga viaţă şi 
operă. 

O dată cu felicitările noastre din inimă, 
vă rog să primiţi, domnule academician, 
cele mai sincere mulţumiri ale comunităţii 
inginereşti pentru nemăsurata dvs. 
contribuţie, în fruntea Asociaţiei Generale 
a Economiştilor din România, la căutarea 
unor solu\ii realiste pentru. stoparea 
declinului economic în care ne aflăm şi 
care a dat înapoi Romârîîa cu multe 
decenii, conferindu-i ruşinosul statut de 
"codaşa Europei", pentru unirea 
eforturilor întregii societăţi civile 
româneşti, în care int:inerii şi economiştii 
au un rol esenţial, m vederea relansării 
economice, prin ·afirmarea şi susµnerea 
cu tărie a opiniilor autenticilor specialişti. 

Colaborarea dintre asociaţiile noastre 
constituie un exemplu ş1 dorim să 
continuăm şi să o dezvoltăm şi pe mai 
departe. 
Incă o dată, la mulţi ani, domnule 

academician, şi multă, multă sănătate! 

BALADE POLITICE 
VESELE SI TRISTE , 

Dan Amedeu Lăzărescu 

Lucrarea continuă seria imagologică a cunos
cutului istoric şi politician Dan A. Lăzărescu 
prin 25 de studii şi articole concepute de autor 
în perioada 1989-1999, dintre care unele de 
pionierat. Sunt evocate evenimente din viaţa 
politică a României, sunt examinate mani
festări şi concepţii care au marcat istoria lu
mii şi sunt readuse în atenţie personalităţi cu 
rol ist.orie covârşitor. 

Volumul se încheie cu un capitol ce iese 
din tiparele lucrlmi, realizând o incursiune 
istorică pe tărâmul influenţei pe care spiritul 
şi umorul diferitelor popoare şi personalităţi 
au avut-o asupra politicii europene. 

Prof. Horia Colan 
Membru de onoare al A GIR 

Ca vaier al Ordinului Palrnes Acaderniques 
Discursul domnului prof Horia Colan , membru corespondent al 

Academiei Române, la ceremoniaremicerii însemnelor Ordinului 
Palmes Academiques 

Domnule Consilier pen
tru Cooperare ,i Acţiune 
Culturală, director al In
stitutului Francez 'din Bu
cure,ti, 
Distinşi membri ai 

Academiei Române ,, ai 
Academiei de Ştiinţe Teh
nice din România, 

Doamnelor şi Domni
lor, 

Sunt foarte onorat şi 
emoţionat de a fi numit de 
către Guvernul Francez 
Cavaler al OrdinuluiPalmes Academiqu
es. Cuvintele generoase rostite la adresa 
mea mărturisesc mai ales bunăvoinţa 
Dumneavoastră decât meritele mele. A fi 
asociat prestigiului Fran\ei! Sunt con
ştient de onoarea care îmi este făcută. 
Permiteţi-mi să vă împărtăşesc câteva 

gânduri asupra unor teme care îmi sunt 
dragi. Sunt fericit de a putea evoca aici 
rolul determinant jucat de Franţa în for
marea mea intelectuală şi de asemenea 
câteva idei privind cooperarea în în
văţământ şi cercetare, în industrie, în is
toria ştiinţei şi tehnicii. 

Cultura europeană şi predominanţa ce
lei francofone au cunoscut variaţii în 
cursul secolelor. însă lumina lor difuză 
este cea care ne lumina când eram tineri 
şi prin care inimile noastre îşi propuneau 
ca ideal o cultură modernă, deschisă ex
perienţelor celor mai libere. 
Această civilizaţie este cea a lui Mon

taigne, care.în secolul al 16-lea conside
ra că "arta de a trăi" trebuie să se înteme
ieze pe o "înţelepciune prudentă", inspi
rată din bunul simţ şi toleranţă. Dacă ar fi 
auzit strigătele care răsună astăzi pe o 
mare parte a Pământului: "dogmă, răzbu
nare, nebunie", Montaigne ar fi răspuns 
cu blândeţe: "îndoială şi toleranţă, ele
ganţă şi imaginaţie". 

"Singura consolare la nenorocirea de a 
te fi născut este prietenia", spunea Eugen 
Ionescu. Eu nu sunt de acord. Mai sunt 
multe altele. însă e un citat atât de potri
vit pentru manifestarea de azi. 

Ajuns la vârsta pe care Chateaubriand 
o numeşte "le sommet chauvc:" (vârful 
pleşuv, despădurit), vârf fără adăpost, fără 

· drum de întoarcere, de unde lumea îşi 
dezvăluie ultima sa splendoare şi de
părtările ei, există opriri - ca aceasta de 
astăzi - când prietenia se încarcă cu atâta 
tensiune încât impresia este inexprima
bilă public. 

"O cultură generală, o privire globală 
sunt necesare pentru a aprecia întregul 
orizont, men\inându-se la înăl\ime pen
tru a păstra viziunea asupra marilor per
spective şi asupra scopurilor îndepărta
te", spunea Maurice Druon în discursul 
său la Academia Română. E celebră ex
presia generalului De Gaulle: "în momen
tele dificile aşezaţi-vă la înălţime, acolo 
nu-i îmbulzeală." 

La intrarea unui mic institut de în-

văţărnânt din Paris, deasu
pra bustului unui mare scrii
tor se găseşte această inscrip
ţie destinată noilor studenţi: 
"Ici on est prie d' apporter 
son âme" (aici sunteţi rugaţi 
să vă aduceţi inima). Este 
ceea ce am făcut şi eu în pri
vinţa cooperării şi prieteniei 
româno-franceze. 

în legătură cu "âme" (su
flet): toate popoarele latine 
folosesc pentru inimă cuvin
te care rezultă din "cor, cor-
dis" (francezii - coeur, italie

nii - cuore, spaniolii - corazon), cu ex
cep\ia românilor, la care cuvântul "inimă" 
provine de la "anima" (suflet). Strămoşii 
noştri daci şi apoi daco-romani credeau 
că sufletul este localizat în inimă şi poate 
aveau dreptate ... 

La vârsta mea îmi rămân curiozitatea, 
îndrăzneala, dragostea de profesiune. Cu
riozitatea şi îndrăzneala vindecă toate re
lele, inclusiv uzura timpului. "Îmi place 
să frecventez tineretul", spunea Jean Coc
leau. "El mă învaţă mai multe lucruri de
cât vârsta." 

Vorbind de universitate, pot să spun ca 
Andre Jaumotte, citându-l pe Ernest Sol
vay: "Familia mea prin inimă şi prin spi
rit", chiar dacă, la fel ca orice familie, te 
mai dezamăgeşte uneori. însă memoria 
are o putere de autocurăţare extraordinară. 
Eu nu voi păstra din cei peste cincizeci 
de ani de activitate decât ceea ce e mai 
bun, mai plăcut. prin urmare şi această zi 
de 8 martie 2000. 

Doamnelor şi Domnilor, 
Cooperarea internaţională în domeniul 

ştiinţei şi tehincii a avut un celebru pre
cursor: Rene Antoine Ferchault de Reau
mur. Un adevărat enciclopedist al seco
lului al 18-lea, metalurgist, naturalist, fi
zician, care a introdus experimentul în 
metalurgie (1722), creând materiale noi: 
oţelul prin carburarea fierului, fonta ma
leabilă cu miez alb (metoda europeană), 
porţelanul care îi poartă numele. El ne 
transmite un mesaj scris acum peste două 
secole, însă cu totul actual: "Noi suntem 
datori în primul rând Patriei noastre, însă 
noi suntem datori de asemenea şi restu
lui lumii. Cei care lucrează pentru a per
fecţiona ştiinţele şi artele trebuie chiar să 
fie priviţi ca cetăţeni ai întregii lumi." 

"Gratitudinea este, alături de prietenie, 
unul dintre sentimentele pe care îmi pla
ce să le cultiv cel mai mult", spunea tot 
Maurice Druon. Îmi oferiţi astăzi ocazia 
şi plăcerea de a le resimţi pe amândouă. 

Voi găsi în distincţia acordată un plus 
de forţă pentru a fi în toate împrejurările 
în slujba cooperării şi prieteniei franco
române. 

Pentru a încheia, vreau să vă spun cât 
de mult sunt recunoscător celor care 
m-a11 primit aici şi tuturor aş mai dori să 
vă spun cât sunt de sensibil că aţi fost pre
zenţi astăzi alături de mine. 
V ă mulţumesc. 

Am aflat cu profundă durere despre nea.~tcptata şi misterioasa dispariţie 
dintre noi a inginerului Sorin Golopenţa, fost membru al AGIR şi membru 
în Biroul executiv al Consiliului AGlR, rec!actor şi ulterior redactor-şef al 
"Universului ingineresc" încă de la apariţ i,1 sa. , 
Suţ1tem alături de familia sa îndoliată şi sperăm, ca şi ea, ca împrejurările 

în care a dispărut inginerul Sorin Golopent să fie cât mai grabnic elucidate. 
Dumnezeu să-l odilmească! 
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IMPORTANT 
Asociaţia Generală a Inginerilor din România organizează cel de Al IV-iea 

Simpozion Ştiinţific al Inginerilor Români de Pretutindeni, în perioada 14-15 
septembrie 2000, în sala de conferinţe a AGffi din Bucureşti, Bd. Dacia nr. 26 
(Piaţa Romană). Tema simpozionului este "Dezvoltarea durabilă." 

• A intrat deja în tradiţie organizarea unor astfel de manifestări, AGIR având plăcerea 
să găzduiască, în anii 1995, 1996 şî 1998, primele ediţii ale simpozionului, cu temele 
"Ingineria românească în lume", "Managementul în economie" şi "Societatea informaţio
nală". 

• La aceste manifestări au participat ingineri români din ţară, din majoritatea ţărilor 
europene şi de pe alte continente, din comunităţile româneşti din ţările învecinate, pre
cum şi reprezentanţi ai organizaţiilor guvernamentale, asociaţiilor profesionale şi ai uni
tăţilor industriale, de cercetare şi de învăţământ superior. 

• Dorim ca prin acest simpozion să oferim prilejul unor schimburi de idei şi realizarea 
unor viitoare colaborări, să creăm adevărate punţi între inginerii români din ţară şi cei 
aflaţi în afara frontierelor României. 

Programul preliminar al simpozionului este următorul: 

14 septembrie 2000 
orele 9.00- 9.30 
orele 9.30-10.00 
orele 10.00-11.30 
orele 11.30-12.00 
orele 12.00-14.00 
orele 14.00-16.00 
orele 16.30-1.8.00 

înregistrarea participanţilor 
deschiderea simpozionului şi prezentarea de mesaje 
sesiune de comunicări ştiinţifice 

pauză de cafea 
sesiune de comunicări ştiinţifice 

pauză de masă 
sesiune de comunicări ştiinţifice 

15 septembrie 2000 
orele 9.00- 9.45 închiderea lucrărilor, concluzii şi propuneri 
orele 9.45-10.00 pauză de cafea 
orele 10.00-11.30 acordarea "Premiilor AGIR" pentru cele mai valoroase 

lucrări inginereşti ale anului 1999 şi a "Premiului AGIR 
de excel~nţă" 

pauză orele 11.30-12.00 
orele 12.00-13.00 concertul Orchestrei Simfonice a Inginerilor oferit în 

onoarea participanţilor şi a premianţilor . 
orele 13.30 p~ânz oferit de AGIR 

• Din dorinţa de a avea alături, la simpozion, un număr cât mai mare de ingineri 
români din diaşpora, vf adresăm rugămintea de a face şi dumneavoastră cunoscută această 
manifestare şi vă adresăm invitaţia de a prezenta o comunicare ştiinţifică pe tema menţio
nată. 

• Vă sugerăm să alegeţi unul din următoarele domenii: agricultură, educaţie, indus
trie, managementul deşeurilor solide, producerea energiei electrice, ştiinţă şi tehnologie, 
transpo_rturi, turism. 

• In vederea definitivării programului, vă rugăm să aveţi amabilitatea de a ne trans
mite până la data de 01.06.2000 talonul alăturat completat, împreună cu un rezumat al 
comunicării pe care o veţi susţine. 

• Până la începerea simpozionului, vă rugăm să ne remiteţi textul comunicării 
susţinute, precum şi rezumatul acesteia (în limbile română şi engleză), pentru a fi publica
te de AGIR în cadrul volumului dedicat simpozionului. Tehnoredactarea materialelor se 
va face pe format A4, max. 45 rânduri pe pagină, max. 87 caractere/rând, font Aria! 11. 
Comunicările susţinute şi rezumatele acestora pot fi remise şi pe dischete (Word sub Win
dows 95 sau 98) sau prin e-mail. 

Relaţii suplimentare pot fi obţinute de la dl ing. Laurenţiu Popescu, la telefon: 
40.1.65'9.41.60 sau 40.1.659.23.95, fax 40.1.312.55.31, e-mail: l.popescu@usa.net 

Eveniment 
• După cum v-am mai 

informat, Asociaţia In
ginerilor din Germania, 
VDI, organizează prima 
Convenţie Mondială a 
Inginerilor, în perioada 
19 - 21.06.2000, la Ha
novra, Germania. 

• Programul central 
al manifestării cuprinde 
cinci congrese profesio
nale, care vor avea loc 
simultan şi vor ·aborda 
următoarele teme: "In
formaţia şi Comunica
rea", "Mediu, Climat, 
Sănătate", "Mobilitate", 
"Energie" şi "VlÎtorul Muncii". 

• 1n paralel vor mai avea loc: Forumul 
"Femeile în Inginerie şi Ştiinţă", Forumul 
Internaţional al Elevilor, atelierele de lu
cru şi expoziţia studenţilor şi a tinerilor in
gineri. 

• Prin participarea echilibrată a vorbi
torilor, care reprezintă atât ţări şi instituţii, 
cât şi domenii tehnologice diferite, se do
reşte crearea unei platforme ideale pentru 
schimbul de idei între persoane reprezen
tând culturi diferite şi sub considerarea as
pectelor în mod global. 

• Taxa pentru participarea est-europe
nilor la Congresul Profesional "Viitorul 
Muncii" este de 383 Euro/750 DM, iar pen
tru studenţi până la 28 de ani, de 87Euro/ 
170DM. 

• Taxa acoperă participarea la toate cele 
cinci congrese, Forumul Internaţional al 
Femeilor, expoziţie, conferinţele de deschi
dere, recepţia din 19.06.2000, Finala şi 
Masa de rămas bun, Festivalul Tehnologiei 

din 20.06.2000, o co
pie a documentelor 
unui congres profesio
nal sau ale Forumului 
Internaţional al Fe
meilor, un CD ROM 
cu lucrările celor cinci 
congrese profesionale, 
pauzele de cafea, două 
mese de prânz şi o vi
zită de o zi la Expozi
ţia Mondială EXPO 
2000 Hanovra. 

• Participarea nu
mai la forumul femei
lor costă 52Euro/100 
DM. 

• Cazarea şi transportul revin participan
ţilor, VDI asigurând rezervări, în funcţie 
de cererile acestora. 

• AGIR este membru susţinător al Con
gresului Profesional "VlÎtorul Muncii" şi 
face cunoscută această manifestare atât prin 
publicaţiile sale, cât şi prin distribuirea pro
gramului convenţiei şi a formularelor de 
participare. 

Alte detalii privind programe adiţiona
le ale evenimentului, oferte privind costul 
cazării şi micului dejun ş.a. sunt disponi
bile atât în programele care se pot procura 
de la sediul AGIR, cât şi la VDI (P.O. Box 
10 11 39; D-40002 Diisseldorf, GERMA
NIA), tel.: +49.211.6214-400; fax: 
+49.211.6214.-167, e-mail: tagungen
@vdi.de, respectivhttp://www.vdi.de/wec. 

Pentru relaţii suplimentare, puteţi con
tacta pe dl ing. Laurenţiu Popescu, la tel. 
659.41.60, 659.23.95, fax 312.55.31, e
mail: agir@stamets.ro 

TALON DE PARTICIPARE 

la "Al IV-iea Simpozion ftllnţiflc al Inginerilor Români de Pretutindeni", 
• Bucureşti, 14-15 septembrie 2000 

Nume. __________________________ _ 

Prenume _________________________ _ 

Funcţle/tiUu ştiin~------------------------
lnstitu~a/firma _______________________ _ 

Adresa _________________ Telefon. ______ _ 

Fax ___________ E•mall _____________ _ 

TilJul comunicirii ______________________ _ 

Solicit urmAtoarele aparate pent:u prezentarea lucrArii {video, retroproiector etc.): 

Rezervarea hotelului, la preţurile de mai jos, poate fi efectuată şi de citre AGIR, tn camere 
cu 1 sau 2 paturi, fn funcţie de opţiunea dumneavoastră. • 

Preturi informative pentru camere cu 1 pat / cu 2 paturi: 

H. TURIST: 29 USD / 42 USD 

Perioada de cazare: _________________ _ 

Micul dejun fi TVA-ul sunt Inelu.• ln preţ. V.I ruglln, s.i tncerculţl opţ/u,,.. dv•. pe 
talon fi d specificaţi per/Ollda culrlt. 
Tn cazul 1n c:al'9 AGIR face rezervarea, plat. se vâ efectua ta agentul de turism 
contractat de AGIR, prin care ş ... u obţinut aceste preţuri prefe,-nţiale. 

! ' 
Chaltulellla de transport, cazare şi mau revin participanţilor. 

Prezentul talon de participare va fi trimis la AGIR prin poştă sau fax, până la data de 
01 .06.2000. 

Dala ______ _ Semnltura, 

.liQIA: Pentru ce>iegil din străinătate, au fost comunicate deja, prin scrisori şi prin Interme
diul Internet-ului, denumirile unor hoteluri unde îşi pot rezerva locuri. 

Din Programul de manifestări tehnico-stiintifice si 
dezbateri tematice organizate de societătile profesionale din 

cadrul AGffi pe anul 2000 
-Proiect -

1\1'. Derurirea rramestliriv Da!alperioooa ResponsabilV 
at dezbatetii tematice desflls,r.lrii ColalxJratori 

A. SOCIETATEA tNGllafl.CJ'I lEXTILJSTI (SIT) 
1. Trocu, p-ezent şi viitcr in ird.Jstria textil#. 5rrai SIT-AGIR'Q\.p Q:ean 

- intervilfi nArin, "lk'ivers irrineresc" 
2 Dezbatera cu tema: lrrolro lrd.Jstria 19rn:i SIT-AGIR'MC, McN, institute de 

textil#. fOO'lâneasc#.? învliţlrnfrt şi cercetare, r,p-ez~ ai 
FPS, oatronate de ram..-ă 

B. SOCIETATEA INGINERl.a'I DETEl..ECOl,,l.NCTII (SIT el 
1. Evoca-ea =.â.cbc. Eân:n:i /llcciau rraj SITc-AGIF¾J'B 
2 Dezbatera cu tema: RealizM şi prodJse iLlle SIT c-AGIR%M-ui cin dormriu 

ird.Jstria/e pentru amncaţii 
şi inlcm,a/kil 

3. Sirrpazioo cu tema: Tenc:Jnţe aduale in septerrtxie SITc-AGIR'cercetători şi rrari q,watori cin 
dezvritalea amncapilorpenttu dormriu 
~eai~A 

4. Evocarea fXCl.â.im. Pa,J Posrelricu octorrtrie SITc-AGIF¾J'B 
C. FEDERA11A INGINERILCJ'I IIETALI.Rll \MM) 

1. Crnfetinţa Federaţia lnginerllcr semi FIM-AGIA 
Mataltm 

2 A Xv1-a CanferirU da turratorie semii FIM-!'olA 
3. A doua Conferi~ Balcancă cu tema: octorrtrie FIM-!'olA 

Metalu,gia in Ţ/Jtife Balcarice şi la ;,.,.,,., m' secdilti 21 
Btn.-eşti 

4. Al Vf-lea Ccrgres Iii Ln<Tii Balew>ice a octorrtrie FIM-AGIA 
1,,fetaJ,,un1or Btn.-esti 

D. SOCIETATEA INGlt611La'I DE PEmOl 51 GAZE 151"'" 
1. :::u'!rr~dlri şlii~ficeîn septerrtxie SIPG-AGIA 

2 Sirrpazioo ştiinţific !™rd a::tivitatea cin octorrtrie SIPGAGIR 
domeriu aazuu 

3. Qnagia-ea lJlOI' personalităţi cin semii SIPGAGIA 
domeriu petroluu: ,r;a:i.Grigore 
10/Cim, ,xrJ.â.Constrin Beca, 
prd.â.R,m Ţiţeica, prd.â.Gheofrl>e 
Mista:a,, rxi:i.a. Veaaslav Hamal etc. 

E. SOCIETA1EA INGINERILCJ'I MUTARI (SIM) 
1. Confetinţa irtemaţională pentru sisteme rmi l'Ga<lema Tehnică Mlitară cin 

de arrmroort Bmo-Cma Bmo'AlM'SIM-AGIA 
2 V\\x1<stq): Diagroslicarea şi precfc/ia lufle AlM Btn.-eşti/SIM-AGIR' 

prin -oda m/Jsvrătii vibra/jilor AlM- Bruegel&Kja..- (Danerra-ca) 
Btn.-esti /Ende\/01<=:l IA\ 

3. Sirrpazionu internaţional septerrtlrie -l'Ga<lema Tehnică Mlitară Btn.-eşti/SIM-
"GalM..N/CAT/aVS 2IXXJ" C..-cu Mlita- AGIR 

National Buc. 
4. V\\x1<stq) 20'.XJ: Srrriarea sislem,ior septerrtlrie ACTTMSIM-AGIA 

trilitara ACTTMBuc. 
5. A IV-a unerinJA internaţional#. pentru septerrtxie lnst.de Cercetari de Artilerie 

sislerre da anna-rmt a, leav/1. Kiev• LJc:rajna cin Kiev/AlM'SIM-AGIA 
6. A.NVVl-a =iine da amncM octorrtrie ACTTMSIM-AGIA 

ştiinţffce a Agenţiei da Cercetare perou C..-cuMlita-
Tfl>ric#.. şi Tfi:lrdoţji Mii/are Naţional 
(ACTTM) Btn.-esti 

7. Sesit.nea da cxm..ricM ştiinpffce a octorrtJrie l'Ga<lema Navală "Mrcea cei Balrin"/SIM-
Acaderrifi Navale "Mraaa cel BalTfJn" i><:oo.NavaJă AGIA 

NOTĂ. Membrii AGIR care dor~sc să participe la anumite activit!\i din aces1 program suni rugaţi sA ia legătura cu 
socieUl.1ile/asociaţiile organi:r.atoarc, pentru a primi infonna\ii exacte şi definitive privind locul şi data/ora de dcsfa.şura• 
re a manifestArii respective, 
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UE versus SIDEX· Galati 

Exporturile de tablă 
groasă ale Combinatului 
Siderurgic SIDEX S.A. 
Galaţi pe pia\a Uniunii 
Europene poartă, din 11 
februarie 2000, o supra
taxă de 9,6%. ,'\ceasta este 
sanc!iunea provizorie 
decisă de Comisia Euro
peană pentru singurul 
producător român de 
tablă groasă, în urma in
vestigaţiilor privind acu
zaţia de dumping. 

Practic, suprataxa nu 
este operaţională până în 
luna august a acestui an, 
când Comisia Europeană 
va hotărî forma finală a 
sancţiunii: suprataxă- caz 
în care va încasa retroac
tiv de la exportatori (prac
tic de la fabricantul SI
DEX) contravaloarea a 
9 ,6% din exporturi - sau 
preţ minim pe piata euro
peană pentru tabla româ
nească. 

Recent, o echipă formată 
din reprezentanţii SIDEX
ului şi ai Ministerului In-

dustriei şi Comerfului au 
definitivat, cu o firmă de 
avocaţi belgieni - agreaţi 
de Curtea de Justiµe din 
Bruxelles - poziţia româ
nească în aşa-zisul caz de 
dumping. "Vrem să argu
mentăm că prejudiciul cre
at este în realitate mai mic 
decât cel avansat de Comi
sia Europeană şi pe baza 
căruia s-a calculat supra
taxa de 9,6%", spunea 
domnul ing. Petru Ianc, 
director general în Ministe
rul Industriei şi Comertu
lui, preşedintele de onoa
re al Asociaţiei Române a 
Producătorilor de Produse 
Plate (ROMPLATE). Ar
gumentele părţii române 
se referă întâi la preţurile 
luate în calcul de Comisia 
Europeană. Astfel, inves
tiga\iile expertiJor euro
peni au plecat de la preţu
rile ex-work (la poarta fa
bricii), respectiv la preţu
rile FOB, la punctul de ie
şire din ţară. Calculele lor 
pentru preţurile CIF, din 

' 

porturile de destinaţie, par 
să nu ţină însă cont de chel
tuielile reale de transport. 
De asemenea, nu au ţinut 
cont de faptul că 90% din 
exportul SIDEX se face 
către stochişti, nu direct 
către utilizatorii finali, 
ceea ce ridică preţul final 
prin adăugarea costurilor 
de depozitare. 

De asemenea, spun spe
cialiştii ROMPLATE, ori
ce analiză de piaţă ar tre
bui să ţină seamă de faptul 
că, prin calitatea sa, tabla 
SIDEX nu poate intra în 
concurenţă directă cu cea 
a marilor producători eu
ropeni de tablă. Asemenea 
argumente se speră că vor 
determina Comisia Euro
peană să renunţe la supta
ta,x.ă şi, cel mai probabil, 
să se limiteze doar la im
punerea unui pre\ minim 
pentru tablele SIDEX. 

lng. Gheorghe Moraru, 
Galaţi 

Industria Romexpo a 
demarat pe anul 2000 

Istoria de 30 de ani a 
Complexului Intemafional 
de Expoziţii ROMEXPO, 
marcată de prima ediţie, în 
anul 1970, a Târgului Inter
naţional Tehnic Bucureşti -
TIB • şi continuată an de an 
cu o paletă extrem de diver
sificată de manifestări expo
zi ţionale, a reuşit fi. conso
lideze pe plan intern şi in
ternaţional poziţia de lider 
specializat în organizarea 
de târguri şi expoziţii, con
tribuind la dinamizarea ex
porturilor româneşti şi la 
promovarea unei imagini 
pozitive a economiei naţio
nale. 

Conferinţa de presă prile
juită de lansarea programu
lui expoziţional pe anul 
2000, susţinută de dl Ma-

Topologie 

rin Pariş, director de târ
guri şi expoziţii, a eviden
fiat, pe de o parte, latura 
cantitativă - reprezentată de 
cele 48 de manifestări ex
poziţionale ce se vor derula 
în intervalul februarie-no
iembrie, precum şi aspectul 
calitativ, ce se va materiali
za prin câteva iniţiative 
pragmatice: sprijinirea ca
merelor de comerţ teritoria
le, a asociaţiilor profesiona
le şi a membrilor acestora, 
prin informarea prealabilă 
asupra participării firmelor 
străine la manifestările ex
poziţionale; intensificarea 
programului de colaborare 
cu societăţi comerciale, in
stitute de cercetare-proiec
tare, instituţii de învăţământ 
superior pentru creşterea 

numărului de vizitatori pro
fesionişti; organizarea par
ficipării specialiştilor ro
mâni lit târguri externe pe 
domenii de larg interes; fa
cilitarea unor dialoguri con
structive între specialişti şi 
comunitatea oamenilor de 
afaceri prin organizarea de 
simpozioane, conferinţe, 
lansări de produse noi ş.a.; 
organizarea expoziţiei 
"Auto Expo Tehnica", în 
perioada 20-25 iunie, mani
festare de sine stătătoare şi, 
în premieră, salonul interna
ţional specializat pentru 
mijloace şi tehnici de pro
movare "Com-image", în 
perioada 31.05-5.06 a.c. 

Spaţiul denumit "prostic"· 
Are şi topologie: 
în orice vecinătate 
Proştii-s o infinitate. 

Prezenţă de spirit 
C-un gest reflex am evitat 
Bolidul ce mi-a şters un umâr. 
Văzând că-i ne-nmatriculat, 
Mi-am zis: De! Proştii nu au numâr! 

prof. dr. 111(1. Comellu Berbente 

Lumea interlopă a 
Internetului (III) 

"( acking, cracldng, ph'!!aldng) 
(Urmare din nr. trecut) 

De asemenea, guvernul 
SUA, prin ANSA (tm ser
viciu de securitate coor
donator), lucrează în pre
zent la un proie;ct (dacă 
nu l-a finalizat deja!) prin 
care şi-a propus să con
troleze şi să acceseze toa
te transmisiile de date şi 
informaţii prin Internet 
(şi prin satelit, dar ăsta 
este un alt subiect). 
După o astfel de pre

zentare, ar putea exista 
persoane care să creadă că 
"munca" crackerilor 
este mai puţin interesantă 
şi importantă decât cea a 
hackerilor. Greşit! Activi
tatea de hacking nu ar 
putea exista fără cra
cking, deşi invers se poa
te! . 

Crackerii se folosesc 
de limbaje de programa
re precum Basic, Pascal 
sau C ++ pentru a aduce 
un program-ţintă la nive
lul unei simple colecţii de 
instrucţiuni ale procesa-

rului SOXXX şi de date 
specifice (la nivelul limba
jului de asamblare). La 
acest nivel se poate ob\ine 
controlul total asupra sis
temului şi tot la acest ni
vel acţionează debuggerul. 

Debuggerul şi editorul 
sunt uneltele principale ale 
crackerului. Cu ele cracke
rul poate rula un program 
instrucţiune cu instrucţiu
ne, pentru a vedea ce face 
aceasta în timp real, rea
samblează instrucţiunile, 
editează conţinutul locaţii
lor de memorie, manipu
lează registrele CPU şi ob
servă efectele modificări
lor făcute de ele asupra 
programului iniţial. 

în acest mod este modi
ficat programul iniţial să 
accepte comenzi altfel 
considerate ilegale, sau 
este "spart" programul res
pectiv astfel încât să 
"creadă" că utilizatorul 
deţine licenţa respectivă. 

Şi iată că aici intervine 
problema copyright-ului, 
cea mai gravă pro~lemă 
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Orizontal: I. Îl găseşti în orice echipă. 2. Din an în 
paşti - Măreşte recolta de fân. 3. Hrăpăret, nevoie-mare 
- Scoarţa superioară. 4. Uitate, ca atare - A-şi găsi aleasa. 
5. Mai-marele unui cătun (pi.} - Compromis de soia. 6. 
Torsul, propriu-zis (pi.}. 7. Cuvânt spiritual. 8. Sfaturi 
parlamentare - Ajută muierea. 9. Scoasă din memorie -
Cu el devine oţel! 10. Umplutură pentru plăcinte festive 
- S-au cură\at de tot (fem. pi.). 

Vertical: I. Unii care au scăpat de chelie - Poligonul 
de performante al pilofilor. 2. Un bun conducător 
energetic - în recuzita actorilor stagiari. 3. Sunt ca şi 
fermecate - Ca irisul. 4. Nişte feţe obosite - A ajunge, în 
sfârşit, la uscat. 5. Cc pui aici! -Aspirator rustic. 6. Mare 
armator. .. străvechi - Te strânge la pantofi. 7. Primele 
etape! - Ceramică utilitară - Aici vin ape mari! 8. Un fel 
de beneficiu."9. Iată un om ales - Îl trec năduşelile. 10. E 
o nenorocire. 

Claudiu-V/orei Săvulescu 
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aparţin autorilor şi nu reprezintl punctele de vedere 
ale vreunor partide. grupiri sau fonnapuni politice. . 

Conform art. 205-206 C.P., întreaga răspundere 
juridica pentru CODlinutul articolelor revine exclusiv 
autorilor acestora. 

Tipar. RH PRINTING S.RL., 
Calea Plevnei nr. 114, sector l, B~ Tel: 

637.24.70 

actuală din punctul de ve
dere al realizatorilor de 
software, care văd că mun
ca, banii şi timpul alocat 
de ei pentru elaborarea 
unui anumit program se 
duc pe apa sâmbetei atunci 
când apare un cracker 
"istei" care le sparge toate 
nivelurile de protecţie şi 
"aruncă pe piaţă" aplicaţia 
lor, pe Internet sau CD pi
rat. Pentru companiile de 
software mari, aceste pier
deri sunt recuperate din 
câştigurile obţinute de la 
cei care cumpără liccnta, 
chiar dacă la nivel mondial 
aceştia reprezintă sub 50% 
din numărul total al utili
zatorilor. Grave şi descu
rajante sunt aceste practici 
pentru firmele mici sau 
persoanele individuale 
care, fiind devalidate de 
rezultatul muncii lor îna
inte de a se pune cum tre
buie pe picioare, renunţă în 
unele cazuri la această 
muncă de pionierat. 

lng. Nicolae Sfetcu 
E-ma/1: 

sfetcu@emall.com 
• }lttp:lldesk-

top,hypermart.net 
Tel.: 092.22.89.80 

(Conlinuare fn nr. viitor) 

ASOCIA TIA GENERALA 
A INGINERILOR 
DINROMANIA 

® 
UNIVERS 

L\'GL\'ERESC 
ISSN 1223 - 0294 

Colegiul director: 
prof.ing. Aristide Dedu 

prof.dr.mg Dan Ghiocel 
dr.ing. Mihai M1hă1\ă 
mg. Viorica Angheliu 

Mocanu 
prof.dr doc.ing. 
Dumitru Teaci 

acad. Radu Voinea 

Redactor-se!: 
Alexandru Mărculescu 

Colaboratori: 
dr.ec. Teodor Brates 

ing. Ion Rozanide 
ing. Mihai Olteneanu 

Corespondenţi: 

ing. Gheorghe Moraru 
(Galati) 

Eugen Râpă (laşi) 
Procesare texte: 

ing.GabrielaDumitrescu 

Secretariat de redacţie. 
paginaţie comp. 

int. Camelia Bogoi 
Productie-Difuzare: 

Georgeta Pupezescu 

Redacţia: 
calea Victoriei nr.118 

. . Bucu,11şti 
Ţ11L: 659.22.75, 659.41.60 

Fax: 312..55.31 
-E-matl:agir@stamets:ro 

' , . Jscuier@st~rnets,ro ~: ' 
. ~tt_p:llroCJnp,hypem)~:Aet , ,I 


	1
	2
	3
	4
	5
	6
	7
	8

